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  نیمکت خبر

اعلامبرنامهزمانیوآخرینتغییراتکنکور۹۹

ابراهیم خدایی، رئیس سازمان سنجش آموزش کشور با اشاره به تغییرات کنکور 

۹۹ گفت: »نحوه تاثیر مثبت و قطعی سوابق تحصیلی برای آزمون های سال 

آینده توسط شورای سنجش و پذیرش دانشجو مشخص می شود.« او اظهار 

داشت: »به منظور مساعدت با داوطلبان نظام قدیم که خواهان طراحی دو 

مجموعه سوال برای کنکور ۹۹ بودند، شورای سنجش و پذیرش دانشجو 

تصویب کرد که سوالات کنکور سال ۹۹ هم مانند کنکور ۹۸ با دو مجموعه 

سوال باشد.« معاون وزیر علوم، تحقیقات و فناوری ادامه داد: »براساس مصوبه 

شورای سنجش و پذیرش دانشجو، داوطلبان در کنکور سراسری سال ۹۹ 

می توانند نظام آموزشی اعم از قدیم یا جدید خود را انتخاب کنند.« وی تاکید 

کرد: »با توجه به ابهامی که در مصوبه پیشین سازمان سنجش آموزش کشور بود، 

به داوطلبان این اختیار داده شد در زمان ثبت نام برای آزمون سراسری سال ۹۹ 

نوع نظام آموزشی و سوالات را براساس نظام قدیم یا جدید مشخص کنند.«

ابلاغپروتکلآموزشنشاطاجتماعیدانشجویان

حمید پیروی، رئیس مرکز مشاوره دانشگاه تهران با اشاره به برنامه های 

هفته سلامت روان از رونمایی پروتکل گام به گام آموزش نشاط اجتماعی 

با دانشجویان و ابلاغ آن به دانشگاه های کشور خبر داد. او با اشاره به 

برنامه های مرکز مشاوره دانشگاه تهران به مناسبت هفته سلامت روان 

گفت: »هفته سلامت روان ۱۸ تا ۲۴ مهرماه مطابق با روز جهانی سلامت 

روان برگزار می شود.« وی یادآورشد: »همان طور که مستحضرید، فدراسیون 

جهانی سلامت روان )WFMH( محور اصلی روز جهانی سلامت روان سال 

۲۰۱۹ را »پیشگیری از خودکشی« انتخاب کرده است و هدف از انتخاب 

شعار مشترک بین کشورها، ایجاد هماهنگی بیشتر میان آحاد جامعه و 

دولت ها در افزایش آگاهی و کاهش انگ دریافت خدمات درمانی برای 

درمان اختلالات روانپزشکی و درنهایت کاهش مرگ ومیر به دنبال این 

اختلالات است.«

ISIگلایهاعضایهیاتعلمینسبتبهچاپمقالات

مهدی کشمیری، مدیرکل دفتر سیاستگذاری و برنامه ریزی فناوری وزارت علوم به گلایه اعضای 

هیات علمی نسبت به آیین نامه ارتقای اساتید اشاره کرد و گفت: »اساتید نسبت به نقش چاپ 

مقالات آی اس آی در ارتقا گلایه دارند.« او گفته است: »اساتید نسبت به نقش چاپ مقالات  

آی اس آی در ارتقا گلایه دارند که بنده نیز معتقدم روح این بحث درست است، بنابراین ما باید 

یک نگاه عمیق به ارتقای اعضای هیات علمی داشته باشیم، اما اگر در این حوزه گناه اصلی بر 

گردن آیین نامه ارتقا است، بخشی از آن نیز متوجه مسئولان دانشگاه و بخشی هم متوجه اعضای 

هیات علمی است.« مدیرکل دفتر سیاستگذاری و برنامه ریزی امور فناوری وزارت علوم افزود: »اگر 

محور کار استادی پژوهش علمی است، باید بگوییم این استاد برای ارتقا باید مقاله  آی اس آی 

چاپ کرده باشد، اما اگر استادی اثربخشی خود را در مسیر دیگری می بیند، باید برای ارتقای 

او مثلا به چاپ چهار مقاله  آی اس آی اکتفا کنیم و این موضوع در اختیار هیات ممیزه دانشگاه 

است، اما سوال این است که چه کسی گفته همه ما باید با استادی از دنیا برویم. ما می توانیم از 

خیر استادی بگذریم و اثربخشی خود را در مسیر دیگری غیر از چاپ مقاله  آی اس آی بالا ببریم.«

۹ فرصت شغلی اخیر دانشگاه آزاد
برای دانشجویان و فارغ التحصیلان
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حمایت واحد لاهیجان از 10 هسته فناور 

واحدلاهیجان سیروس بیدریغ، رئیس این واحد دانشگاهی گفت: »یکی از 

مشکلات امروز دانشگاه نبود ارتباط آن با جامعه و صنعت و یکی از راهکارهای 

دانشگاه آزاد اسلامی برای حل مشکلات جامعه و افزایش اشتغال جوانان و 

دانشـــگاهیان، حمایت از شرکت ها و واحدهای رشد و فناور است.« بیدریغ 

با بیان اینکه دانشـــگاه آزاد اسلامی واحد لاهیجان اقدامات موثری در این 

زمینه داشـــته، ادامه داد: »اکنون ۱۰ هسته فناور با حمایت های این واحد 

دانشـــگاهی مشغول به کار و شـــرکت هایی در زمینه های تولید تجهیزات 

آزمایشـــگاهی، تولید و بســـته بندی گیاهان دارویی و فرآورده های سبوس 

برنج، طراحی و پیاده سازی نرم افزار های آزمایشگاهی، تولید دکوراتیو، تولید 

کود آلی، توسعه فناوری سبوس برنج ، تولیدات و محصولات مرتبط با چای، 

طراحی المان های سخنگو و پرورش متراکم ماهیان خاویاری در حال ارائه 

خدمات، تحقیق و توسعه هستند.«

اشتغالزایی در مزرعه کشاورزی 

دانشگاه آزاد اسلامی زاهدشهر

واحدزاهدشهر سیدابراهیم دشتی، رئیس این واحد دانشگاهی در گفت وگو 

با »آنا« از رونق بخش اشـــتغالزایی و اشتغال بیش از ۵۰۰ نفر کارگر روزمزد 

و فصلی در زمینه وجین محصول پنبه خبر داد و اظهار کرد: »اشتغال این 

کارگران رونق خاصی به اشتغالزایی در منطقه شیبکوه داده است.« 

او افزود: »بیش از ۱۷ هکتار از زمین های مزرعه کشـــاورزی دانشـــگاه آزاد 

اسلامی واحد زاهدشهر به زیر کشت محصول پنبه رفته است که این میزان 

کشت به صورت میانگین و دوره ای برای بیش از ۵۰۰ نفر به صورت مستقیم 

در زمان داشـــت این محصول شـــامل وجین، ازبین بردن علف های هرز و 

برداشـــت محصول به صورت دستچین ایجاد اشتغال کرده است.« دشتی 

ادامه داد: »کاشـــت محصول طلای سفید در مزرعه دانشگاه آزاد اسلامی 

به رونق تولید و همچنین رونق صنعت نساجی کشور نیز کمک می کند.«

سود 170 میلیون تومانی با کمک 

دانشجویان واحد ایوانکی 

واحـــدایوانکی محمد شاه حســـینی، رئیس آموزشکده سمای این واحد در 

گفت وگو با »فرهیختگان« با تاکید بر اینکه »رســـالت مان تربیت تکنســـین 

است و تلاش می کنیم بر همین اساس کار تئوری کمتری را در مراکز خود 

انجام دهیم«، گفت: »عمده برنامه ما آموزش فعالیت های عملی و حرفه ای به 

دانش آموزان و دانشجویان است تا بتوانیم از این طریق معضل این روزهای 

کشور را نیز برطرف کنیم. درحقیقت به دنبال آن هستیم افرادی که از مراکز 

ما فارغ التحصیل می شوند، دارای مهارت متناسب با بازار کار باشند.«رئیس 

آموزشکده سمای ایوانکی درباره درآمدهای غیرشهریه ای این مرکز افزود: »ما 

در بخش دانشگاهی مان توانسته ایم کار بنیادین انجام دهیم و آن هم ساخت 

تجهیزات آموزشی برای سایر واحدها بوده است؛ درحقیقت ما با کمک اساتید 

و دانشجویان خود تا امروز میزهای آموزشی رشته های مکانیک، الکترونیک 

و برق صنعتی برای آموزشـــکده اهواز، تهرانسر، شریعتی و اسلامشهر تولید 

کرده  و توانسته ایم از این بخش طی چهار سال گذشته، ۱۷۰ میلیون تومان 

سودآوری برای مرکز داشته  باشیم.«

 کاشت نهال زیتون، تبدیل شدن 

واحد زابل به دانشگاه کارآفرین
واحدزابل محمد عمرانی، رئیس این واحد دانشگاه با بیان اینکه دانشگاه 

آزاد اسلامی از حالت آموزشی و پژوهشی خارج شده و به سمت خلاقیت و 

کارآفرینی روی آورده است، گفت: »دانشگاه آزاد اسلامی واحد بین المللی 

زابل نیز در راســـتای رســـیدن به این مهم و تبدیل به دانشـــگاهی نوآور و 

کارآفرین گام های مثبتی برداشـــته اســـت.« عمرانی اظهار کرد: »پس از 

تحقیقات گسترده، درخت زیتون برای کشت در این منطقه پیشنهاد شد؛ 

چراکه در برابر کم آبی، شوری آب و شرایط جوی نامناسب مقاومت دارد و این 

واحد دانشگاهی برای تامین نهال موردنیاز برای کشت در دشت سیستان 

اقدام به راه اندازی قلمستان زیتون به صورت علمی و مکانیزه و تولید نهال 

زیتون مرغوب کرده اســـت.« رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد زابل افزود: 

»در هر دوره از برداشت این قلمستان تعداد ۳۰  هزار نهال زیتون باکیفیت 

و مقاوم با شـــرایط محیطی سیستان برداشت شده که در زمان مناسب به 

بازار عرضه خواهد شد.«

دانشگاهی بدون دانشجوی بیکار

واحددهق مجتبی ملااحمدی، رئیس این واحد دانشگاهی در گفت وگو با 

»فرهیختگان« گفت: »۹۰درصد دانشجویان این دانشگاه براساس نیازسنجی 

واحدهای صنعتی آموزش  دیده و براساس اعلام نیاز واحدهای صنعتی مشغول 

به تحصیل شده اند. بر این اساس حدود ۹۰درصد از فارغ التحصیلان مرکز 

دهق درحال حاضر مشغول به کار هستند. البته از مجموع ۳۰۰دانشجوی 

درحال تحصیل این دانشـــگاه نیز بیش از ۸۰درصدشـــان مشغول به کار 

هستند.« او افزود: »براساس هدف گذاری ای که در دانشگاه صورت گرفته، 

روز اول مراجعه یک دانشجو، از یک طرف براساس استعداد و علاقه دانشجو و 

از طرفی دیگر نیاز بازار کار که انجام شده، پذیرش صورت می گیرد. در همین 

ایام مشغول نیازسنجی از واحدها و مراکز صنعتی منطقه هستیم تا براساس 

آن در مهر ۹۸ پذیرش دانشجو داشته باشیم.«

 اشتغالزایی هزار نفری به صورت غیرمستقیم 

با اجرای طرح تولید ملی بذر هیبرید

واحدگلپایگان حمیدرضا خدایی، رئیس این واحد دانشگاهی در گفت وگو 

با »فرهیختگان« درباره مهم ترین برنامه این واحد دانشـــگاهی برای ایجاد 

اشتغال و همچنین افزایش فرصت های شغلی برای دانشجویان واحد گفت: 

»قرار است طرح ملی تولید بذر هیبرید را که سال گذشته جزء چهار طرح 

برتر ملی کشور شناخته شد، در زمین هایی که به زمین های شرکت زراعی 

گلپایگان معروف است، اجرایی کنیم و درصورت تحقق این مساله می توانیم 

برای حدود ۱۰۰۰ نفر به صورت غیرمستقیم شغل ایجاد کنیم؛ موضوعی 

که علاوه بر ایجاد اشـــتغال، برای اولین بار در کشور اجرایی خواهد شد، به 

همین دلیل موضوع بسیار بااهمیتی خواهد بود. البته از آنجا که این طرح 

از ســـوی دانشگاه آزاد اسلامی استان اصفهان در سال ۹۷ ارائه شده بود، 

قرار بر این شد که طرح در این شهرستان اجرایی شود.«

واحدگرگان ابراهیم نصرالله نژاد، مسئول شهرک گلخانه ای این واحد دانشگاهی 

در گفت وگو با آنا گفت: »پروژه شهرک گلخانه ای نخستین پروژه ای است که در 

دانشگاه های سراسر کشور انجام  شده، یعنی شبیه این پروژه در هیچ دانشگاهی 

نبوده و بعد از اجرای موفقیت آمیز آن در این واحد دانشگاهی براساس دستور دکتر 

طهرانچی همه واحدها مکلف به اجرای آن شدند.«  مسئول شهرک گلخانه ای 

دانشـــگاه آزاد اســـلامی واحد گرگان تصریح کرد: »از ابتدای کار حدود هشت 

میلیـــارد تومان برای این گلخانه هزینه شـــده و هرچند تاکنون به طور کامل به 

بهره برداری نرسیده  است، اما حدود ۲/۵ میلیارد تومان فروش داشته ایم و حدود 

هشت میلیارد تومان سرمایه ای داریم که در گلخانه ها موجود است و تقریبا ۲/۵ 

میلیارد تومان سرمایه ثابت ماست.« نصرالله نژاد با بیان اینکه اکنون ۴۰ نفر در 

این پروژه مشغول کار و فعالیت هستند، اضافه کرد: »با توجه به موقعیتی که این 

پروژه دارد، مورد استقبال دانشجویان رشته کشاورزی قرار گرفته و علاوه بر این 

تعداد قابل توجهی از گلخانه های کوچک داخل شهر وجود دارند که به این گلخانه 

وابستگی دارند.« او گفت: »با وجود اینکه حدود ۲۰ تا ۳۰ دانشجوی کشاورزی 

داریم، شرایط اشتغالزایی برای همه این دانشجویان وجود دارد و دانشجویی که 

برای کار به این گلخانه مراجعه می کند، باید بداند  مانند یک کارگر واقعی باید 

کار و فعالیت داشته باشد.« سیدعلی طاهری، رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد 

گرگان هم از طرح بزرگ اشـــتغالزایی برای دانشجویان این دانشگاه در راستای 

اشتغال حین تحصیل و بعد از فارغ التحصیلی دانش آموختگان خبر داد و تصریح 

کرد: »دانشجویان تمام رشته ها به ویژه رشته کشاورزی می توانند بخشی از شهریه 

خود را از محل درآمد در گلخانه فرهیختگان این دانشگاه پرداخت کنند.«

واحدهمدان مرتضی قائمی، سرپرســـت دانشگاه آزاد اسلامی استان همدان 

در گفت وگو با »آنا« درباره راه اندازی مراکز تحقیقاتی سیب زمینی و سیر گفت: 

»برنامه ریزی نهایی دانشگاه آزاد اسلامی این است که با ساماندهی فعالیت  مراکز 

تحقیقاتی، رشته ها، گرایش ها، دوره های مهارتی و... طوری صورت بگیرد که 

منجر به کارآفرینی و اشتغالزایی شود. به عنوان مثال، حتی اگر جوانی در این 

دانشـــگاه فارغ التحصیل شد و نتوانست در جایی مشغول به کار شود، بتواند 

روی پای خود بایستد و با تخصصی که دارد، بدون توجه به پشت میزنشینی و 

کاغذبازی معمول کاری دست وپا کند.« او ادامه داد: »فارغ التحصیلان کشاورزی 

می توانند با تولید محصول و سرمایه گذاری در این زمینه برای خانواده و مملکت 

خود وزنه باشند. این موضوع جزء اهداف اصلی سازمان مرکزی است و ما نیز با 

برگزاری دوره های مهارتی، ایجاد مراکز تحقیقاتی و رشد، فعالیت دانش بنیان 

و... به شـــدت همین هدف را دنبال می کنیم که دانشجویان با توان و تخصص 

بیشتری فارغ التحصیل شده و بتوانند مشکلی از مشکلات جامعه را رفع کرده و 

اقتصاد خود و خانواده را بچرخانند.« قائمی افزود: »درباره این مرکز تحقیقاتی نیز 

همزمان با مراکز تحقیقاتی سیر و سیب زمینی در حال بررسی و تحقیقات هستیم 

تا ببینیم آیا شرایط برای راه اندازی آن مهیا خواهد بود یا خیر؟ درصورتی که به این 

نتیجه برسیم، این طرح در آینده می تواند به تولید و رونق بیشتر محصولات سفال 

منجر شـــود و در بازار، اقتصاد، فعالیت های علمی و مهارت افزایی دانشجویان 

و فارغ التحصیلان دانشـــگاهی دانشگاه آزاد اسلامی تاثیرگذار خواهد بود که 

۱۰۰درصد این مرکز را هم ایجاد خواهیم کرد.« 

مبارکه–مجلســـی محمد گلناری عباسی، رئیس این واحد دانشگاهی گفت: 

»دانشگاه آزاد اسلامی واحد خوراســـگان اصفهان، کار تولید نمونه های بذر 

صیفی جات را در 6 سال گذشته انجام داده و چند نمونه را بومی سازی کرده 

که در یک مقیاس محدود نیمه تجاری این کار صورت گرفته است. بعد از بحث 

تحریم ها و کاهش ورود بذر به کشور و همچنین افزایش نرخ ارز و درنتیجه گران 

شدن نرخ بذر، کشور ما با یک محدودیت در تولید بذر مواجه شد. نکته مهم 

آنجاســـت که درحال حاضر ۹۰ درصد بذر در کشور به صورت وارداتی است و 

تنها ۱۰ درصد آن در داخل تولید شده که آن هم توسط دانشگاه آزاد اسلامی 

انجام می شـــود.«او با بیان اینکه »ما در این حوزه نیز نیازسنجی هایی را برای 

تولید، نیاز کشور و اشتغالزایی در نظر گرفته ایم«، گفت: »در برآوردهای اولیه 

حدس می زنیم که در فاز نهایی ۱۰۰۰ نفر اشتغال مستقیم اعم از دانشجو و 

فارغ التحصیل داشته باشیم. چون این فعالیت نیاز به یک سری نیروهای علمی، 

تکنســـین و کارگرهای معمولی دارد. مثلا در گلخانه برای عمل لقاح که نیاز 

به یک عمل دستی است، باید نیروی انسانی وجود داشته باشد که خود این 

مساله نیروی انسانی زیادی نیاز دارد. از این جهت اشتغالزایی زیادی داشته 

و خود بذر نیز قیمت باارزشی دارد، به طوری که یک دانه بذر در بازار حدود دو 

هـــزار تومان و یک کیلوی آن، چیزی حدود ۳۰۰ میلیون تومان قیمت دارد و 

حتی برخی از انواع بذر ارقام بالاتری دارند.«

اشتغالزایی برای هزار دانشجو و فارغ التحصیل واحد مبارکه - مجلسی

راه اندازی مراکز تحقیقاتی با هدف کارآفرینی و اشتغالزایی برای دانشجویان استان همدان 

ایجاد فرصت های شغلی برای تمامی دانشجویان واحد گرگان
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